
 

Møde i Grundvandsforum fredag d. 3. marts  

 

Sted: Rådhuset – Mødelokale M1.17 

 

Til stede:  

  Anna Margrethe Engbæk Schmidt, Klima og Miljøudvalget (ANMS) 

Klaus Høeg, Landboforeningen Midtjylland (KH) 

Jens Ole Skovgaard Jensen, Vandrådet (JOJ) 

Wisti Wistisen, Dansk Brøndejerforening (WW) 

  Claus Vangsgaard, DANVA (CV) 

Jørgen Jørgensen, Viborg Kommune (JJ) 

Ruslana Gladnyeva, Viborg Kommune (RG) 

Claus Holst Iversen, Viborg Kommunen (CHI) (referent)  

 

Fraværende:  

          Christian Als, Dansk Skovforening (CA)  

  

 

 

Dagsorden 

 

1. 12.30 Velkomst. v/ Anna Margrethe Engbæk Schmidt, Klima og Miljøudvalget  

 

2. 12.35 -13.30  BNBO – Boringsnære Beskyttelsesområder v/Jørgen Jør-

gensen og Claus Holst Iversen, Viborg Kommune 

 
3. 13.30-13.45 - Indsatsplan – Hammershøj-Vammen-Ørum kort status, op-

start af arbejdsgruppe - v/ Ruslana Gladnyeva, Viborg Kommune 

 

4. 13.45 Status øvrige Indsatsplaner v/ Claus 

 

5. Evt.  
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Referat:  

1. Anna Margrethe Engbæk Schmidt, Klima og Miljøudvalget (AMS) bød vel-

kommen, og der var ingen bemærkninger til dagsorden eller referat fra sid-

ste møde. 

 
2. Viborg Kommune præsenterede Notat-udkast til BNBO-udpegning   

Jørgen Jørgensen (JJ) indledte med at nævne, at det vedhæftede notat som 

VK har udarbejdet ikke har været forelagt politisk endnu men dette er det før-

ste udkast, som vi gerne vil høre Grundvandsforums holdning til. 

Claus Holst Iversen (CHI) gennemgik det fremsendte notat omkring VK´s tan-

ker omkring udpegning af BNBO (Boringsnære beskyttelsesområder). (se ved-

hæftede Bilag 1).  

Claus nævnte indledningsvis, at Viborg Kommunes tanke med at udlægge 

BNBO er for at lette den daglige sagsbehandling ift. nedsivning af tag- og over-

fladevand, samt punktkilder og problematiske forhold inden for de boringsnære 

områder. Når kommunen udarbejder indsatsplaner for, hvor man vil beskytte 

de fremtidige grundvandsmagasiner mod forurening (fx nitrat langt ud i fremti-

den) kan det ikke nytte, at en kildeplads forurenes af en simpel punktkilde, som 

ligger inden for det boringsnære område. 

VK har i udkastet lagt op til, at der beregnes 2 års BNBO’ere for alle almene 

vandværker i kommunen for at sikre en fornuftig beskyttelse af de større vand-

forsyninger (Forsyninger over 350.000 m3/år). Miljøstyrelsen har kun beregnet 

de arealmæssige mindre ½-årrige BNBO’ere for de større forsyninger og dette 

giver ikke en tilstrækkelig grundvandsbeskyttelse. Samtidig lægger VK op til at  

der for kildepladser med 2 boringer ikke udpeges 2 BNBO’ere men ét sam-

menhængende fællesmængde BNBO, som altid omfatter den lovpligtige 25 

meter beskyttelseszone. Ud over dette foreslår VK, at der udlægges en 25 me-

ter buffer rundt om alle BNBO’ere for at tage hånd om de usikkerheder der er 

omkring de geologiske og hydrauliske forhold på det enkelte kildefelt. 

Inden for hver BNBO har VK foretaget en sårbarhedsvurdering rangeret fra 1 til 

5, hvor 1-2 er velbeskyttede boringer og 3-5 er ubeskyttede boringer (se tabel 

nedenfor): 

Beskyttelsesfaktor Betydning 

1 
Meget dyb boring, tykke lerlag over filter, vandkvali-

tet upåvirket 

2 
Dyb boring, lerlag over filter, vandkvalitet evt. svagt på-

virket 

3 
Mellemdyb boring, få eller ingen lerlag, vandkvalitet 

svagt påvirket 

4 
Kort – mellemdyb boring, ingen eller få lerlag, vandkvali-

tet påvirket 

5 Kort boring, ingen lerlag, vandkvalitet tydeligt påvirket 

 



    

Ud fra ovenstående kriterier er ca. 3/4 af alle BNBO’ere sårbare svarende til 

ca. 190 ha som skal udpeges som BNBO. Med 25 meter bufferzonen udgør 

arealet til ca. 290 ha. 

Diskussion og spørgsmål: 

AMS – Får BNBO-udpegningen betydning for private husejere ift. hvordan de 

skal nedsive deres tagvand?  

Det får kun betydning for de boligejere som ligger inde for BNBO. Her vil der 

blive stillet krav om etablering af regnbed eller forbassin før vandet ledes i en 

faskine.  

Klaus Høeg (KH) bemærkede, at man fra landbrugets side er meget bekymret 

for BNBO og at det kan betyde restriktioner på store arealer. 

KH nævnte at de reelle BNBO-udlæg vil blive større, da BNBO vil komme til at 

gennemskære hele markblokke som ikke vil kunne drives på alm. vis længere. 

KH bemærkede ift. vaskepladser, at det er vigtigt, at VK ikke overtager arbej-

det fra Natur & Erhvervsstyrelses, som varetager opgaven med tilsyn med 

disse. Landmændene for mange besøg fra div. myndigheder, som vil udføre 

tilsyn. 

KH satte generelt spørgsmål tegn ved hele ideen omkring etablering af BNBO. 

Der er lavet flere områdeudpegninger mht. til beskyttelse af vandværkskilde-

pladser (fx 25 meter beskyttelses zonen), hvor der potentielt kan ydes intensiv 

grundvandsbeskyttelse. Hvorfor skal vi nu have et ny område til? Dette skabte 

en stor diskussion blandt deltagere. 

Der foregik en længere diskussion omkring pesticider fladekilder vs. punktkil-

der. Claus Holst Iversen slog fast, at mange af de pesticidforureninger, som vi 

ser i dag, stammer fra punktkilder bl.a. vaskepladser. De indsatser, som vil 

blive aktuelle inden for BNBO, vil være punktkildeorienteret og ikke ift. fladepå-

virkning fra sprøjtning af marker mv. Hvis vandværket vælger at udlægge pesti-

cidfrie/sprøjtefrie områder inden for BNBO vil det være mod fuld kompensation 

til berørte lodsejere finansieret af vandværket. 

Claus Vangsgaard (CV) nævnte, at udlæg af BNBO er en god idé, da det vil 

elimere de værste punktkildetrusler, som evt. findes inden for det boringsnære 

område, og fjerne mange af de pesticider som vi ser i drikkevandsboringer i 

dag. 

CV nævnte, at der inden for BNBO ikke vil være behov for N-beskyttelse, men 

at BNBO udelukkende fokuserer på punktkildeforureninger.  

CV bemærkede ift. VK tabel 2 omkring fastlæggelse af beskyttelsesfaktor, at 

det her er vigtigt at slå fast, at selv relativ tykke lerlag på fx 10-20 meter godt 

kan være sårbare ift. pesticider, hvor transporten fra overfalden og ned til 

grundvandsmagasinet godt kan foregå i sprækker som kan findes især i moræ-

neler. 

Wisti Wistisen bemærkede ift. BNBO og sænkningstragt, at hvis man i højere 

grad tænker decentral vandforsyning, så vil man få en større fordeling af ind-

vindingen og dermed en mindre sænkning omkring de større vandforsyninger 

og dermed behov for mindre arealmæssige BNBO-udlæg.  



    

JJ konkluderede, at målet med BNBO er den forebyggende indsats over for 

punktkilder og nedsivning af tagvand, når der ansøges om nye planforhold in-

den for det boringsnære område. Dette vil i høj grad lette den kommunal sags-

behandling. 

AMS spurte ind til tidsplanen for projektet – Claus nævnte at VK nu udarbejder 

et BNBO-udkast som Forvaltningen fremlægger for KMU i april, hvorefter et 

endeligt politisk behandlet forslag forelægges for GVF umiddelbart herefter.   

 

 

3. Indsatsplan – Hammershøj-Vammen-Ørum kort status, opstart af ar-

bejdsgruppe - v/ Ruslana Gladnyeva, Viborg Kommune 

 

Ruslana præsenterede det nye indsatsområde ved Hammershøj-Vam-

men-Ørum. Status: Der er sammensæt en arbejdsgruppe bestående af 5 

vandværker fra området.  

 

Kortlægningsområdet omfatter 12 vandværker: Ørum, Vorning, 

Vejrumbro, Vammen, Tindbæk, Sjørring, Rødding, Lindum; Kvorning, 

Hvidding, Hammershøj og Foulum Vandværk. De fleste vandværker ind-

vinder under 50.000 m3/år. Det største vandværk i området er Ørum 

Vandværk, med en indvindingstilladelse på 205.000 m3/år.  

 

Kortlægning har vist, at området er sårbart over for nitrat, - der er påvist 

nitrat i det øverste grundvandsmagasin samt i det primære grundvands-

magasin. Der er dog ikke påvist nitrat i vandværksboringerne, men sulfat 

ligger meget højt (40-70 mg/l), hvilket indikerer, at der sker en omsætning 

af nitrat i jordlagene. Når jordens kapacitet ift. at reducere nitrat er op-

brugt, stiger nitratindholdet. Derfor er der særlig fokus på særlige indsat-

ser mht. nitrat, hvor der antageligt vil blive udlagt prioriterede områder, ift. 

nitrat-indsats med mulig skovrejsning. VK prioriterer også meget højt ind-

satsen mod punktkildeforureninger fra f.eks. vaskepladser, nedsivnings-

anlæg, større nedgravede olietanke, jordforureninger og ubenyttede 

brønde/boringer. 

 

VK forventer at der foreligger færdige indsatsplaner for alle vandværker i 

Hammershøj-Vammen-Ørum-området medio 2018. 

 

 
4. Status øvrige Indsatsplaner v/ Claus Holst Iversen 

 

Claus fremlagde tidsplanen for arbejdet med indsatsplaner i Viborg Kom-

mune.  

2 planområder er p.t. i høring, hvor der afholdes Borgermøde d. 10. april i 

Vridsted Forsamlingshus for indsatsområdet i Sjørup-Vridsted, og afholdes 

Borgermøde i Møldrup Hallen d. 11. april for Indsatsområdet Ulbjerg- Møl-

drup- Hvilsom. 

 

Indsatsplanen for Viborg Syd-området sendes i høring d. 21. april – 17. juli 



    

2017. 

 

Der har været opstart af indsatsområdet for Hammershøj-Rødding-Ørum – 

d. 1. februar 2017. VK forventer at have et udkast til IP klar i august 2017. 

 

Claus viste en samlet oversigt over alle VK´s indsatsplaner, som er blevet 

fremlagt KMU på mødet d. 2. marts. Tidsplanen viser, at VK forventer at 

være færdige med alle IP med udgangen af 2019. (se vedhæftede tids-

plan). 

 

 

5. Evt.  

 

Punkter til næste gang: 

 

AMS – foreslog at have en ny Slambekendtgørelse på dagsorden til næste 

møde. 

 

 

 

Bilag 1 ”Notat BNBO – Viborg Kommune” 

Bilag 2 ”PowerPoint-pdf fra møde i Grundvandsforum d. 3. marts 2017”     

Bilag 3 ”PowerPoint-pdf fra møde i Grundvandsforum d. 3. marts 2017” 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 


